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INTRODUCTION

In the early part of the sixteenth century the ‘
Spanish Inguisition was becoming concerned over the reli-'
gious opinions of two groups of recent origine-the Illumi-
nists and the Erasmists, The tenets of Illuminism were
based heavily on Pauline mystieism, and early became sugpoct
by the Inquisition, The Illuminists, or Alumbrados, be-
lieved in the complete surrender of oneself to God.1 This
complete abandonment to God's will was called dexamiento,
According to 2 definition given by the Alumbrado Nicholas
Embid, the will ceases to be active and becomes submissive
to divine will, In this abandoned state the dexado is not
responsible for his actiong sinee the will proceeds directly
from God.2 :

This concentration on an indvwelling Cod and self-
emptying before Christ could quite naturally lead to daviaf
tions from striet orthodoxy, The Alumbrados scorned eccle-
siastical guthority and priestly instruetion, They seemed

to deny the sacrasments and good worksj they scorned all

1 A, 8. Turberville, The Spanish Inguisition (London,
1932), 134,

2
J. E. Longhurst ,gm&ﬂﬂes
The gass 5f Duus §a TaidC | IBGRIere: %?olﬁmz
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prayer, disregarded rigid formalism and other external
manifestations performed by Christian Catholics, The essence
of Illuminism seemed to be found in their frequent saying,
"You are God and God is you,"

The origin of Illuminism cannot adequately be de=-
termined, Marcel Bataillon, perhaps the greatest 11vihg
authority on Erasmism in Spain, prefers to place Illuminism
within the framework of the general religious renovation
that was taking place all over Europe by the sixteen centgry.3
As early as 1512, Alumbrado groups were active in Guadala-
Jara under the leadership of the beata Isabel de la Cruz,
and in Salamanca under the guidance of Francisca Hernéndez.‘
Isabel and Francisca share the spotlight as the central femi-
nine figures in the spread of the Illuminist cult, In the
early 1520's the Illuminists were holding cqnwenticlas at
Escalona, directed by Pedro Ruiz de Alcaraz, the principal
male exponent of Illuminist doetrine, During the same '
period, Alumbrado circles were meeting at Cifuentes, Pas=-
trana, Valladolid and Toledo.“ The members of these Alumbrado
groups were mainly clerics and a few piously inclined women
vho were seeking to satisfy their religious needs through
the vivifying emotionalism implicit in the practice of

3 Marcel Bataillon, ggggggux Espana (2 vols,, México,
1950), See especially I, chap, 4.

4 Longhurst, Juan de Valdés, 16,







3
I1luminism, It is quite interesting to note that many of

the persons attracted to the Alumbrados were of gonverso
blood, The major leaders of the early Illuminist movement,
Isabel de la Cruz and Alcaraz, were of Jewish aneestry.5

In direct contrast to this non-intellectual reli-
glous movement was the ascendancy in Spain of Erssmian ideas,
Spain had awakened to the humanist thought initiated by tbo
Italian Renaissance, and shortly this humanist pattern be-
came dominated by Erasmist thinking, which permeated the
comparatively young University of Alcald and the Imperial

court of Charles V. Among the devotees of Erasmus were

many notable and illustrious Spaniards, such as Alonso Man=-

rique, Inguisitor General and Archbishop of Seville; Alonso
Fonseca, Archbishop of Toledoj the Marqués de Villena; :
Juan de Valdés, the author of a theological treatise, Doc~
trina Cristiana, which was to force his exile from Spalnj
Juan's brother, Alfonso, secretary to Charles Vj Juan de
Vergara, secretary to the Archbishop of Toledo; and his i
brother, Francisco, proressof of Greek at &10:16.6 The re=-
ligious writings of the brilliant Flemish humanist appealed
strongly to the humanist intellectuals because they concen-

5 Bataillon, Erasmo, I, 210,

6 Turberville, The Spanish Inguisition, 133; Longhurst,







trated on the proper inner spirit of Christian man and
attacked Church formalism and ostentation, Erasmus particu-
larly raged at the observance of fasts and pllgrimages, thg
reverencing of reliecs, and Church abuses such as the extra-
vagant sale of relics, His affection for the simplicity of
the early Church made him eritieal of the elaboration of
Church ceremonies, He wanted reform--but reform within the
Church,

Erasmism did not lack for opponents, however, Since
Frasmus sought the de-emphasis of external Church practices,
his irate critics believed he was denying their essential _
validity and felt thst some of his doctrines should be cone
demned, Because of the powerful backing that Erasmus had
in Spain, the popularity of his thought was widespread and
even penetrated Illuminism mainly through the publication in
Spain of the Enchiridion in 1525, 1In the Enchiridion Eras-
mus set forth a formet on what a proper Christian life
should be and how it could be attained, FErasmus' principal
theme was that knowledge of Seripture should be combined
with simple devotion, and the essence of his program vwas em-
phasis on the indwelling spirit of Christ, 1In this work

Erasmus also assailed the ignorance and superstition of the
clergy and the materialism of the Church,?7 Obviously, the

7 For an excellent summary of the 1life and thought of

Erasmus, see Margaret ¥, Phillips, Erasmus ggg sgg Northern
Renaissance (New York, 1950) el .







Illuminists found the ideas of the Enchiridion much to
their liking because Erasmus spoke of a proper inner spirit
and seemed to scorn Church practices, It must be remembered
that Erasmus never denied the actual validity of external
Church practices or the freedom of human will, but by
implication, the Illuminists--with their emphasis on lack
of personal requnsibility when divine will was uppermost
in consciousness--did reﬁudiate their worth,

The year 1525 was a crucial one for the Alumbrsdos,
The publication of the Enchiridion invited and prepared the
way for the fusion of Erasmism and Illuminism, In the same
yvear the Inquisition issued an edict ggainst the Alumbrados
which compiled the erroneous tenets of Illuminism.8 On
April 12 the Inquisitor CGeneral read in Madrid another edict
which ordered sll Lutheran books and their adherents to be
handed over to the Inguisition under pain of excommunica-
tion,? 1In 1525 no association had as yet been made between
the ideas of the Alumbrados and the Lutherans, because only
three of the propositions against the Alumbrados were cone-

sidered to have a Lutheran flavor, However, by 1530 Spain's

8 Archivo Histdrico Nacional (hereinafter referred to
as AHN), Inquisicién, libro 1299, fols, 551-556,

t d
Yergara, Logsdo S5bs Ros U8, HRLs'oATot apvecrs Tn the

Vergara proceso, 37T,






6
Inquisitors were forced to review the religious inquietudes
of this period, As the Inquisitors watched Lutheranism
gaining a stronghold in Europe, and listened to Francisca
Herndndez and Diego Hernédndez betray their Illuminist friends
and wildly denounce some of them as Lutherans, the worried
watchdogs of orthodoxy translated the heterodox movements
of Erasmism and Illuminism into Lutheranism,

The purpose of this thesis is to indicate the fusion
of Frasmism and Illuminism with Lutheranism by following the
career of Bernardino de Tovar, an important Alumbrado and
probable Erasmist, who was denounced to the Inqulsition as
a Lutheran heretie, The preparation of a complete bilographi-
cal sketeh of Tovar is practically impossible because of the
lack of available information, We do know that he was a
converso and a step-brother of Juan, Franelseo, and their
sister Isabel Vergara.lo But the record of his early career
is quite blank, Therefore this work is limited to following
the movements of Tovar from the time of his connection with
the Alumbrados in Salamanca and Valladolid, through his stay
at the University of Alecald, to his subsequent trial in the
1530's by the Inquisition of Toledo, Unfortunately, the

trial of Tovar is lost and the reconstruction of his career

10 pmn, In%uisicigg %o;gd%, proceso de Petronila
de Lucena, Legajo 111, Ko, s cilye
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ls based on the few remalning triale that have been pre-
gerved from this period, The major sources I have used
are the procesos against Juan de Vergara, Antonio de Hedra-
no, Marfa de Cazella and Lule de Betete~-all-of whom were
questloned by the Inguleition about their Alumbrado bellefs.,
Other works that give a penetrating picture of the Alumbrado
and Erosmist movement are Erasmo y Espafia by Marcel Bataillon;
LZragnus and the Spanigh Incuisition: The Cage of Juan de
Valdés, and "The Alumbrados of Toledo: Juan del Castillo
and the Lucenas," by John E, Longhurst. In addition to
tracing for the first time the career of Tovar, this work
hopes to provide a glimpse of the narrowlng intellectual
and religious eclimate of Spain in the sixteenth century.






CHAPTER I
SALAMANCA AND VALLADOLID

Bernardino de Tovar must have expected an ordinary
scholarly career in the Church when, in 1510, he began to
study at the Univereity of Salamanca, where he probably
took holy erders.l The event that was to radically change
this ambltion and the course of his life, and to lead to
Tovar's embarkation into the world of Illuminism and there-
by to his ultimate ruin, was Tovar's chance meeting with
the faselnating beata, Francisca Hernéndez, Francisce, at
an early age, displayed her powers for spiritual divina-~
tion and achieved considerable logcal fame in her native
town of Canillae near Salamanea.® Franciseca's place in
the beterodox religloue life of Spaln truly becomes sig-
nificant when she creates for herself the role of high
‘priestess of the Alumbrado movement both in Salamanca and
in Valladolld and gathers around her a group of enthusi-
astic friars in those cities.

Tovar, together with his fellow students and cleries
at the Universlity of Salamanca, Antonio de MHedrano, Diego

1 Vergara proceso, 267v.
2 Bataillon, ELragme, I, 81, n. 27.
gL, o






8
de Villareal, Andrés Mulioz and Fray Gil Pizarro, were among
the first in the succession of fervent followers to for-
gsake thelr studies and to attach themselves to Francisca
probably around the year 1517. From this time on Francis-
ca would aet as their instructress in the mysteries of
the divine, This Alumbrado nucleus rapidly expanded to
include other cleriecs such asg Licentiate Miguel de Ortigz,
Licentiate Crigtébal de Gumiel and Diego Lépez, clerie
of Toledo, Licentiate Antonlo de Sayavedra and his brother
Herrera, Doctor Franciseo de Valderrsma, and Dofla Marfa
de Brochero.%

Tovar's desertion of his scholarly pursuits and sub-
sequent attachment to Franclsca greatly disturbed his step~
brother, Juan de Vergara. Angrily, Vergara rebuked him
and withdrew his finaneial support, but this had absolutely
no effect on the loveslck Tovar, who was determined to
serve Francisca the rest of his 1ife.°

The blind worship accorded to Francisca by her
clerical devotees almost escapes explanation, A4As & eign
of thelr slavigh devotion, Tovar and the other clerics

S AHN, contra Antonio
de Medrano, 'Legajo 104, ot 1% ‘%g'ﬁr e
4 1pia., 1497, 150v,

5 Vergara proceso, 288r,







10
regularly kissed Francisea's hands and feet.® To the
polsonously seductive, wanton and unchaste Francisca they
attributed every virtue, pralsing her as a holy, spiritual
and saintly servant of Cod and prophetess of the future.
Hedrano, who frequently expounded on his mistress' charms,
sald that 1f Francisea's mald did not perform her duties,
Cod would send an angel to serve Francisca;7 if the Lord
had not already been incarnated, he would be so now in Fran-
clsca. Her devout clerics regarded her as the true bride
of Chriet and incapable of sin. ©She ranked just below the
Lord in the heavenly galaxy of famous saints.B

Francisca shared the leadership of the Alumbrado
conventlcle with her most devout disciple, Baghiller Anto-
nio de Medrano of Navarrete, #n.obacena and lascivious
monster, who acted as her chief publicity agent and con-
fessor.”? Francisca and Medrano belittled obedience and
diselpline and encouraged their followers to disregard
Church lawe and not to concern themselves with the obser-

vance of Ghurch ceremonies such as abstinence or penance,

8 Medrano proceso, 169r,
" Ibia., 167v, 168r, 169v, 241r.

8 Manuel ae Serrano y Sanz, "Francisca Herflandez y
el Baeh%ll?r Antanig de %egrano. Sus Procesos por la %2;
quisiecidn (1518 a 52; . de la Real Academia
1z Historia, XLI (1902) 1%%&

© Ipia., 107.







11
saying that omlssion of such practices was not a ain.lo
The moet important thing was to love God and serve him
through Francisea.} Francisea and her admiring puppets
interpreted this love of God as giving them freedom from
worldly restrictions and a sort of sexusl license., Consge-
quenﬁly Francisca and Medreno strongly emphaslzed erotie
behavior ags a method of reaching spiritual abandonment.
They would indulge their earthly passions to the accompani-
ment of frequent exhortations to God.:o To sustain the
community of Alumbredos, Medrano, as treasurer, extorted
money contributions from the followers and took a very dim
View of any dieciple who appeared unwllling to eupport
Francisca, Medrano and Francisca forced & certaln young
devotee 1n their Illuminist eircle, Fray Sanchez Calero,
to sell all his possessions, and they in turn used the
money %o pay off debts and buy new clothes. Another Illu~
minlst, Gil Plzarro, who later beocsme a Franciscan frisr,
also ylelded to the pressure tactics of Hedrano and fre-
quently donated to the lavish upkeep demanded by Fran-

01308.13

10 Mearano proceso, 134r, 163r.

11 1paa., 1e0v.

12 Serrano y Sanz, "Francisea Herndndez y Antonio
de Medrano," 1086,

13 wedarano proceso, 137v, 187v.
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The erotic behavior and unorthodox conduet of the
community soon aroused the interest of the eccleslasgtical
authorities of Salamanea;14 about the same time the Inqui-
sltion of Valladolid, for the same reasons, became sus-
plelous of thig conventicle and carried Francisca off to
Valiadolid for questioning, probably in 1519,%5 Though
gurprised and angered by the action of the Inquisition,
Frencisea's most ardent disciples, Tovar, Medrano, Villa-
real and Mufioz trooped to Valladolid to be near her:® ang
obtalned an apartment in the home of Licentiate Bernardo
and his wife Dofla Mencfa de Guevara, where Francisca was
llving.l7 Hedrano was prohibited by the Ingulsition from
conversing with Francleca, with the exception of saying
mass for her.'® Bernardo's house became a meeting place

for the Alumbrados, and it was here that Tovar met the
Frencisean biehop of Verisa, Juan de Cazalla, a former

chaplain to Cigneros and grom&nenn Alumbrado and Eraamiet,

14 Serrano y Sanz, "Franclsca Herfiandez y Antonio de
ledrano,* 108,

15 Hedrano proceso, 170r, 220v. According %o the
testimog{ g&van in Aprii 1520 b{ Franci sco de Tejeda of
Valladolld, Franciseca, who was livi nﬁ in his home at that
time, had been detained in Valladol for spproximately
one year (Medreno preceso, 110r),

16 1pid., 163r.
7 1pia., 167v,

18 1pid., 164r.
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who shared in the Illuminist activities of his sglster,
Harfa de Cazalla, Francisea's rival for the affection of
her devotees and the feminine ingpiration of the Guadala-
Jara Alumbrados, after the arrest of Isabel de la Cruz in
1524, 19

Francisca, at some time during the investigation, was
placed under house arrest by the Inquiegition in the home of
Franci sco de Tejeda, Tovar, Hedrano and Villareal faith-
fully contlinued to serve ag her ahaplaina.zo Juan de Ver-
gara, while traveling with the court to Flanders, passed
through Valladolid in early March, 1620, and again tried to
sever Tovar's relationshlp with Franclsca by offering his
brother one of his benefices. At Vergara's request, Don
Francisco de Mendoza, of the Monastery of Sen Benito in
Valladolid, aleo pleaded with Tovar to give up his love

affair. All these efforts were in vain, 2%

2

19 Vergara proceso, 66r-v; Bataillon, Eraguo, I, 72-73,
208, Alcaraz was also it&&‘ up by the Inguisition in 1524

(Longhurat, n de » 18). Isabel de la Cruz and Al-
caraz appeared at a public guto de fe in Toledo in 1620 and
were sentenced at that time perpetual imprisonment
(Batalllon, Eramme, II, 9).

20 Medrano proceso, 110r. It 1 impossible to deter-
mlne because of conflieting testimony the exact date of

Francisca's etay in the home of Bernardo or Tejeda, or in
which home she first resided.

Zl Manuel de Foronda y Aguilar, Estancias y Viales
%&M Quinto, (Madrid, 1914), 161; Vergara proceso,
r. |
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The Inquisition sentenced Francisea probably in
1521,%% ordering her to change her residence and forbidding
her to communicate with her former chaplains. Frenclsca
then moved into the home of Pedro de Cazalla and his wife
Leonor de Bivero; this house became the center of the Il-
luminist movement in Valladold,d.a5 Regardless of the In~
quisition's investigation, Francisca's former devotees had
clustered around her. They included Cristébal de Cumiel,
Hlguel Ortlz and Diego Lépez, who drifted back from Toledo,
and Andrés Mufloz, who Journeyed back and forth from Avila,2%
Francisca's new admirers from Valladolid who later caume

under the influence of Tovar were Francisco Dfaz and a
probable brother, Bachiller Olmedilla,®® and the Erasmist

- Nedrano proceso, 130v, 184r.

25 these Cazallas are not related to the Bishop Juan
and his elaéter Marla de Cazalla. Leonor de Bivero and her
husband are the founders of the famous house of Cazalla
that was nearly exti ished the Inguisition in a publiec
auto de fe in Valladolid in 1559, Lecnor herself was
deeply compromised by the Illuminists (Medrano procesc
240v). When the persecutions begen, she was placed er
house arrest, but Leonor died before angﬁhigﬁ was done to
her. By order of the Inquisition, May 21, 1559, her bones
were dug up and burned and the house was razed to the
ground becausge 1t had been the place where the Lutherans

assenbled (Henry O, Lea, A %ﬂ.ﬂm of
Epaln ¢4 vols., New Yori, 1%%%§?E¥r§f %%8, .

24 Hedrano proceso, 143r, 167v.

o>\, Inoulsieién de Zoleds, Erogeso contra Mara
de Gazalla "Legajo 110, No. 21, 154v. Nobt much is known
about Bachiller Olmedilla. The main reference which would
indlcate that bachiller Olmedilla does not refer to Fran-
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Franciscan Fray Gil Lépez de Béjar, later preacher to
Charles V.%® Francisca's growing conventicle and her in-
creaslng power must have greatly enhanced her reputation
ag & holy woman with a direct wire to God.

Tovar, Villareal and MHedrano ignored the prohibi-
tion of the Inquiseltors and promptly ensconced themgelves
in an apartment across the street from the Cazalla home
thaet directly faced Francisca's room. From thelr perch at
the window, the three would frantically wave to her, anxiously
walting for Francisce to make her appearance and blegs them
by meking the sign of the cross.®’ Medrano plously sent
her the cholcest delicacies, and Tovar frequently acted as
her confessor.®® (Op every possible occasion Tovar and He-
drano pald secret nocturnal vislts to Francisea, 29 The
inquisition soon became aware that Tovar and his companions
continued to see Francisca l1llegelly, and as a final step

cigsco Dfaz ig the testimony of Medrano. He nemes a gon of
Doctor Olmedilla whose name he cannot recall and who is now

in Rome, as a devotee of Francigeoa. Two lines later he

names Franciseco Diaz, son of Olmedilla, as one of Francisd
ca's admirers (Medrano proceso, 167v), The Gazalla proceso
simply liets a Bachiller Olmedilla as & follower of I'ran-
cisea,

26 Medrano proceso, l44r, 220v,

27 Ipid., 220v, l44r,

=8 ibid., 133r; Vergara proceso, 66r-v,
29 Medrano proeceso, 174v.






benished them from Valladolid.®® a1l three tearfully
took thelr leave of Franclsca and went thelr eeparate
ways, MHedrano went to a little village outside of Valla-
dolid called Villavaquerin, and Tovar moved %o another
1ittle village c¢lose by. They continued to contact Fran-
cisca and to eneak surreptitlously into Valladolid,d:

Juan de Vergara, still troubled by Tovar's beha-
vior, and determined to break off his relations with Fran-
cilsca, arranged & meeting with his brother on his return
from Flanders in the fall of 1622, This time Vergara

successfully persuaded Tovar to leave Franciscs and go to

Alcald,®® 4% his brother's inslstence, Vergara also saw

Francisca in crder to prepare her for Tovar's departure.

%0 Medrano proceso, 124r,

51 Ip1d., 163r-v, 140r, 240v. Medrano eventually re-
turned to -alamanca and hls native town of Navarrete, where
he continued to profess his Alumbrado dooctrines., He was
denounced to the Inquisition of Logrofio in 1526 and penanced
in June, 1527 (Serrano y Sanz, "Pranclsca Herndndeéez y An-
tonlo de Hedrano," 107-108), A gecond procesc was begun
agalnet him in 1830, In April, 1552, Medrano abjured T
Yehementl end was sentenced to perpetual imprisonment in
& monastery of Toledo (Ibid., 137). Di de Villareal
carried out legal functions for Medreano during his early
trial (Medrano procese, 99r-v, 108v). By June, 1533, the
Inquisition had begun & proceso againet him, During hie
trial lileswa).s allowed the freedom of the ecity (Vergara pro-
ceso, 126r),

92 Vergara procesgo, 264r-v,
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Francisca was extremely annoyed and dissatisfied with
the lose of Tovar and cursed Verghra for his interference.°
Tovar later discovered that his parting had caused irre-
parable damage to hisrrelationship with Franci sca, 9%

93 Vergara proceso, 13dr-v.

o4 ibid., 264v. HNedrano often sald it was more dan-

&ggcus to anger Francisca than God (Medrano proceso,
v).







CHAPTER II
TOVAR AND THE ERASMISTS OF ALCALA

The University of Alecald was characterized by the
high premium that it placed on the knowledge of Latin
and Greek and on the direct study of the Bible. Founded
in 1510 by the great reformer, Cardinal Cisneros, and
deflcated to the purpose of breathing new, fresh life into
the Church, Alecald from the very beginning was deeply im-
pregnated with the spirit of humenism, which in a short
time was ldentified with Erasmism., The leading humaniet
intellectuale of the University, sensing a similar reform
sentlment in the ildeas of Zrasmus, were strongly attracted
to the Flemish humanist, and becsuse of their enthusiasm
Alcaléd beceme an active center for the dissemination of
Brasmianthoug-ht.l :

Another stronghold of the Spanish Erasmiste was
the court of Charles V. The entourage of Gharles V was
dotted with numerous Erasmist followers who boldly advo=-
cated their doetrines under the Zmperor's protection.

By 1528 there was & close tie-up between the scholars of

L Bataillon, Erasmo, I, 12-28.
18







the University and thelr like-minded friends in the
court,?

When Tovar arrived in Aleald, probably to teach
and to perfect his Latin and Greek, he undoubtedly found
the Christian-humanist atmogphere much to his liking.s
Tovar shortly became acquainted both with the Erasmists
at Alcald and at the imperial court because of the prestige
of bhis brothers Juan de Vergara, secretary to Alonso Fon-
seca, Archblshop of Toledo, and Francisco de Vergara, pro-
fessor of Greek at Alcald.* Tovar's name is most intimately
linked with the Erasmists Alonso de Virués, lMiguel de
Egufe, Juan de Valdés and Mateo Pascual., All these men
became suspect by the Inquieltion, and their friendehip
with Tovar probably made their crimes more heinous in the
eyes of the Inquisitors.

Alongo de Viruée, a favorite preacher of Charles V
~and translator of some of Erasmus' works into Epanieh,
was a2 staunch defender and apologist of Erasmus at the
conference of Valladolid in 1527 which questioned the

® Longhurst, Jusn de Valdés, 29.
9 Cazalla proceso, 149r; Vergara proceso, 44r.

4 Batalllon, Erasmo, I, 187, Frangl sco de Vergara,
along with Juan, an eminent hellenist and Erasmist, was
one Zr tgz major links between the Erasmists at court
and Alcalsd,
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Flemish humanist's orthodoxy and ultimately signalled
the death blow to followers of Spanish Erasmien.® From
Burgos in the year 1526, Virués had enthusiastically
written to Juan de Vergara of Tovar's brillisnt mind and
of the fast friendship that had developed between them,®
Virués was later tried by the Inquisition because of his
adherence to Erasmist doctrines. The Emperor pressured
the Inquisitors to favor Virués, and he was released in
1537, only having to abjure de levi. The next year
Charles V appointed Virués Bishop of the Canaries, and
Virués was never bothered again.7

Tovar'e intimate friendship with another politi-
cally important Erasmist and student at Algald, Juan de
Valdés, twin brother of Alfonso de Valdds, secretary to
Charles V, considerably damaged the already shaky repu-
tation of Valdés, Juan de Valdés had fallen under In-
quielitorial 1nveatigaticn with the publicatian of his
_Qgﬁzagg _ng;Lgn@ in 1528, a work strongly anrlnoneed

5 Bataillon, Erasmo, I, 510, 499; II, 43-44.

2. 9. and H M. Allen, eds., Opus eplstolaru
Qgg“sm erodral (11 vole,, Oxford, 1906-1047),
VI, 4988, Batal lan believcs that on the etrength of
his acquaintanceship with Tovar, Virués thought he could
personally greet Erasmus (Batalilon, Erasmo, I, 289).

7 Bateillon, Erammo, II, 64.
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by Erasmism and suspected by the Inquisitors of contain-

ing heretical errors. A committee of learned theologiang

of the University of Alcald, appointed by the Suprema,
met 1in the headquarters of Mateo Pascual, rector of Alcal4,
to examine the treatise.® Tovar and Valdéds were living
together at thet time, and it is quite possible that Tovar,
who highly endorsed the composltion, although he reproved
Véldée for publishing it so hastily, attempted to pressure
Juan de Vergera to use his influence ﬁith the members of
the committee in order to secure approval of the uork.g
The committee did not censure it, and Valdés was safe for
& short, uneasy time, but with Tovar's arrest Valdés was
spurred to flee Spain,lo and vaé out of reach of the long
arm of the Inguisition when Diege Herndndez denounced
Valdés as a digeiple of Tovar.>t

Tover became the spiritusl mentor of the zealous
Lrasmist Miguel de Egufa, printer at Alcald, and involved :
the willing Egufa in all of his Illuminist entéipﬁéan.m

® Bataillon, Eresme, I, 403, 400, 432-433.

¥ Vergara proceso, 204r; Cazalla proceso, 34r. To-
var'g ro§ard for the work was used as damaging evidence in
his trial (Cazalla proceso, 138r),

10 por turther information on Juan de Valdés, see

Longhurst, Jusn de Valdés.

11 yergara proceso, 44v,
12 1p1a., e1v.
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Egufa had married the daughter of Arnaoc Guillén Brocar,
the printer of the Complutensian Bible, and on Brocar's
death in 1523 Egula inherited the press at Alecald, Egula,
a brilliant typographer, wanted his Alcald prees to print
worke of the highest quality and felt that the works of
Erasous met this standard, +° Egufa began his Erasmian
campaign in the spring of 1525 with the Latin publication

don, followling it up with other Erasmian
tracts published under the patronage of Alonso Fonseca. i4
Egufa dedicated himself to the vulgarization and dissemi-
nation of Erasmian worke so ardently that his presses gave
a great impetus to the ELrssmian movement in Spain. Egufa
represents the curlous combination of the two traditions
of erudition and unorthodox piety characteristic of
Krasmlsm and Illuminiem, and as such Egufa could not es-
cape the prylng eyes of the alert Inquisitors,

Perhaps another symbol of the fusion of these
tradlitions, at leaet in the eyes of the Inquisition, was
liateo Pascual, rector of the College of Ban Ildefonso.
fiateo, & good friend of Tovar's, was without doubt an

13 7. cont Gaztambide, "Z1 Improsor buguel de Egufa,
grocesado ggr la Inquis&cién (c. 1495-1546)," Hispsnia
, ,

4 Bataillon, Evagmo, I, 190-193, 24.







23

Lrasmlist, but whether he sincerely imbibed Tovar's Illu-

miniet ldeas 1s not clear; yet Pascual found sufficient
cause to flee Spaln for Rome sometime between December 1529
and September 1530, on learning of Tovar's seizure by

the Inquisitorial Tribunal. Vergara sought to have Pas-
cual stay in Spain with the Archbishop of Toledo, probably
with the idea of having Pascual appear before the Tribu-
nal as & favorable reference for Tovar,*® Pagoual aid
return to Spain, supposedly to quell the unsavory rumors |
about his sudden departure, and assumed the position of
Vicar General of Zaragoza. By May 3, 1533, he was relieved
of his post and the Ingquisitors were preparing to call
Pascual before them to answer charges regarding his com-
placent conduet of the Valdée affalr and his imprudent re-
marks about purgatory. Pasocual had also been denounced

ag & digeiple of Tovar. The Inqniuifnr Gonorul Hanrique,
took a qpocial 1nteruat ln Panaual'a case ana &akod %hat '
he be treated with all hnnar and respect and that his pro-
ceso be dispatehed promptly. Pascual was imprisoned in
Toledo by July 1633; however, the trial dragged om and he
was not again at liberty until 1537. He died free in
Rome, in 1553.1B

15 Vergara proceso, 1l6r, 237v; Bataillon, Erasmo,
I, 488,

16 Bataillon, m, & 59-60; Vorgara proceso,
44v, 45v, iy :
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Others of Tovar'e Erasmian friends, Fray Dionielo
Vésquez, illustrious preacher to the Emperor and Leo X,
and now professor of the Bible at Alcald, and hie brother
Hernén Védequez, influential Erasmist at court, were deeply
compromised by thelr aequaintance with Tovar when Diego
Hernéndez denounced them as Lutheran followers of Tovar
in 1532, Franclsco de Vergara also became suepect by
the Inquieltion when Hernédndez leveled the same charge
agalnst him._17

How deeply Tovar was involved wi.th Eraaniiin is a
perplexing problem, Bataillon thinks that Tovar was an
Erasmist, Tovar himeelf was not unknown to the Flemish
humaniet. In a letter to Juan de Vergara, one of the huma-
nist's many correspondents, Erasmus warmly praised Tovar
and their brother Franecisco, but Tovar mever personally
correeponded with Erasmsg, 8 It is true that Tovar asso-

7 pataillen, Eraame, I, 277, mv~ Longhurst, Juan de
3 s .
Veldés, 38; Vergsra roceso, 44v F‘ray Diom.ua peared
as a witness in Beteta's trial im ha mu never Mugg
by the Inquieltion (Bataillon, &Pm% , 277). Apparently
his brother Herndn also uuped nvestigation. ntame de
Valdée, author of two ramaus muwwar al lucianesque

dialoguoa, he D cue ;n:*.%'%é

_ gy
ﬁﬁeh prgﬁbly swrea him mm the Inquuuzon (J.Edam«s

hurst, Alfonso de W Rome Albuquerque,
18523, ntmducﬁemseo d wag never tried

by the Inquisition, but was not on terme with them
becauge he was refused by the , To be a witnuﬂ for
Marfa de Cazalla (Cazalla proceso, ig24r, 1487).

18 Bataillon, Eragmo, I, 317,
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clated with the Erasmists at Alecald, but of course his
companionship with the admirers of Erasmus did not necessarily
mean he had unrestrainedly embraced Erasmist thought., I
belleve the trial records speak for themselves on this
point. HNowhere in the specific testimony of the witnesses
against Tovar is there any attempt to accuse Tovar of Eras-
mism., The only occasion on which Tovar and Erasmus are
linked is when the witnesses are attempting to establish
the strong Erasmlist convietion of Juan de Vergara by using
Tovar as a foil, Nearly all the denunciations of Tovar
are always concerned with his Illuminist activities, and
even more lmportant, in none of the testimony of his
followers i1s there any evidence of Eresmian ideas. The
evidence would seem %o indicate that Tovar's relation with
Erasmus seems to be directly assoclated with his brother's
connections with the humanist doetor and that Tovar pro-
fessed an interest in Erasmism, but the emotional spirit
lmplielt in Illuninien more than svayed him in that die

rection.






CHAPTER IXII
TOVAR AND THE ILLUMINISTS OF HEW CASTILE

To the University of Alcald, already pemeated
with Erasmism, Tovar added a new threat--Illuminism,
Soon after his arrival from Valladolid, Tovar was prac-
ticing and teaching his Illuminist doctrine to his new
companions at Alcald, Hie sister, Isabel de Vergara, who
lived with him, actively participated in Tovar's enthusiasu
for the spread of the Illuminist cult. Igabel, an ex~
tremely well educated and strong-willed young woman, also
shared the family's love for Hrasmus and had learned Latin
in order to read Erasmus' worke in the original form, and
had translated one of his works into Spaniah;1 When Juan
de Vergara was absent, the Vergara house, embellished by
1%s library for which Tovar, as Juan's custodian, pro-
cured booke, probably was the center for the diffusion

1 Bataillon, Zrasmo, I, 398; Vergara proceso, 64v.
Isabel was mocked by the other feminine Illuminists for
her intellectualism., Petronila de Lucena, sister of
Juan del Castillo, firmly believed that ehe intuitively
knew and felt more than lIsabel with all of her education
(Petronila proceso, 3v).

26
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of evangelical humani sm, 2

The number of persons that Tovar attracted to his
teachings from the cities of New Castile is amazing, and
from the orthodox viewpoint it is almost horrifying to
consider the heretical influence that he must have wielded
over their religious thinking. Among the frequent visi-
tore to hie home in Alcald were three servants of the Arch~-
bighop of Toledo; the Primate's chamberlain, Francisco
Osorno Gutiérrez, Tovar's old friend and preacher %o
Charles V, Fray Gil Lépez de Béjar, and Hartin Laso de
QOropesa, a humanist scholar and former emplo}ae of Bishop
Cazalls.® Tovar's Illuminist conventicle also included
Gaspar de Villafafla, a cleric of minor orders, two students
at Alcald, Franclsco de Ledn and Juan del Castille, and
Juan's brother Gaspar de Lucena, and the clerice Alongo
de Frias and Juan de Tapia. All these men were picked up
by the Inquisit;on and one of them, Juav.nvdg.lv 0,”-“1119' ,

2 Batalllon, Srasmo, I, 598, 399. Tovar's mainte-
nance of his brother's library resulted in furnishing
evidence agalnst himeelf and Vergara ag to the gquestion
of the orthodoxy of the books in the library (Vergara
proceso, 276r).

S Vergara proceso, 40r, 4lv, 326v; Universitasts-

bibliothek, Halle (Germany), II, ¥Ye 20, 2, 20, §mgg? :
contra Fray Francigco Ort , 18bv. Fray ¢11 ha quite an
Iliuminist background. He was acquainted with Pedro Rul:z
de Alcaraz, and was the former confessor to Marfa de
Cazalla in Guadalajara. Bataillon, Erasmo, II, 58, 59;

I, 218.







was destined for the sthke.*

Some well-known professors at Alcald were also
attracted to Tovar's Illuminist teachings. The Portuguese
maestro, Manuel de Miona, and his companion Alonso Garzén,
who also acted as Tovar's confessor, were his most intimate
assoclates, along with Doctor Miguoi de Torres, vice-
rector of the Trilingual College, and Diego Hernéndez,
golegial in the college of La Madre de Dios. Tovar's name
is also linked with that of Doector Diege de Albornoz, pro-
fessor of theology, but there is slim evidence to indicate
that the good doctor imbibed the Illuminist doetrine.

Hiona, who was quite fond of drink and extremely
poor, wae not well liked by his coll§aguos. He apparently
acted as Tovar's right hand man in teaching the heretical
doetrine to Torres, Garzén, and posslbly to Beatriz Ranfresz,
beata from Alecald, & woman named Luisa Veldsquez, and &

4 Vergam proeeao, 7lr 'Mw 98y, 329v, 44v; Ortiz

grooeao 74r J. E, Lo rs “Ths Aluibrudee of Tolodoz
uan doi nlo and oLy,

; 14 83 6 W 30 n‘

lernéndesz al enocunced as fcllowsre of Tovar the
Archpriest of ﬁanta Harfa, and a man named MHora (Vergara
proceso, 44v, 46v). Ha enything is known about these
men and thelir identification with Tovar and Illuminism,
The Archpriest of Santa Marfe cannot further be ldentified;
liora 1s deseribed as a servant of Tovar, although he may
be the Canon Francisco de Mora who appears in the Alcaraz
trial (lanuel de Serranoc y Sanz, "P Ruiz de Alcarasz,
Iluminado Alcarreno del Siglo XVI," g.g Archivos,

Sibliotecas y Huseog, VIII (1903,, 4, n.
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certain Arenss and his wife,” The Illuminist tenets did
not seem to satiate Miona's spiritual hunger, and it was
not until the arrival of St. Ignatius Loyola in Alcald
that Miona found what he was looking for, Miona was
strongly attracted to the saint, and Loyola returned Miona's
admiration, Miona became the saint's confessor and pro-
bably forsook Tovar's leadership in spiritual maﬁters for
that of Loyola during his stay in Alcald in 1526-27,
Loyola's spiritual wermth also drew into his circle others
of Tovar's devotees: Beatriz Ramirez, Luisa Veldsquez,
and Arenas and his wire.6

Tovar did not confine his Illuminigt activities
solely to Alcal4., He attended the conventicles of Isabel
de la Cruz, a beata of Toledo, and exercised his spiritual
influence over her and her associates, The meeting place
for the Alumbrados of Toledo was the home of a woman called
Mayor Garcia; Tovar must have met there Pedro Rulz de
Alecaraz, Alonso Lépez de la Palomera of Pastrana, and
Gutierre Ortiz, professor of theology st Santa Catalina
of Toledo, Tovar's most intimate acquaintance in this

group was Luls de Beteta, cantor of the Iglesia Mayor and

5 Vergara proceso, Wur-ilv, 46r,

6 Bataillon, Eresmo, I, 247; Fidel Fita, "Los tres
procesos de S, Ignacio de Loyola en Alcald de anaross”
5

g%s.t}_rz de la Real Academia de Higtorls, XXXIIT (1898
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fond protector of Isabel and her sister Marfa.’/ While in
Toledo Tovar must have also sought out his old friends,
Diego Lépez, at the Monastery of San Juan de los Reyes,
and Miguel Ortiz and Cristébal Cumiel, students at the
college of Santa Catalina.8

In addition to his participation in the Illuminist
movement of Toledo, Tovar was deeply involved with the Gua-
dalajara Alumbrados, He attended the Illuminist conven-
ticles of the famous Franciscan tertiary Isabel de la

Cruz,9 and those of her successor, Maris de Cazalla, a

fervent admirer of Isabel, Marfa had done missionary work
in Pastrana in 1522, and had returned to Guadalajara to
diffuse the Illuminist spirit in the palsces of the arise
tocracy., She saw Christisnity around her as a mountain

of Jewish ceremonies, She taught that following Chureh
practices did not make one a good Christian and instructed
her followers not to seek God in a temple of_aonxibut in
one's self, the living temple, Marifa was also fond of

reading the Spanish translations of Erasmus' works, pare

ticularly the Cologuios Familiares., She had also read

7 pHN, Inguisicién de Luis de
Beteta, Legajo 102, No, 5, 2 r, v, %3 gégg
8 Ibid., 48v, 36v; Ortiz proeceso, 55v, 56r, 63v,

9 AHN, Inquisicién de Toledo, Progceso contra Rodrigo
- 1\7 , Iaegaﬁo 213, NO. 7’ 31‘. \
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Valdés' Doctrina Cristiang, which she highly approved,l0
Marfa's fame attracted many cleries to her side, and Tovar
became her zealous admirer, partisglly forsaking Francisca,
To show his devotion for Maria, Tovar sent two of his dis-
ciples, Diego Herndndez and Juan del Castillo, to Guada=-
lajara to hear her Illuminist preaching,ll

Tovar's Illuminist contacts in New Castile pro-
vided him with meny more disciples: from Guadalajara,
Bachiller Francisco de Torres, musician in the service of
the Dugue del Infantado in Cuadalajara and a devotee of
Maris de Cazallaj the cleric Juan Lépez de Calain, in the
service of Alonso Castilloy chaplain to the Dugque del In-
fantado and former devotee of Isabel de la Cruz and Al-
carazj*? from Pastrana, Bachiller and cleric Gerénimo de
Olivares, member of the Alumbrado eonventicles in Pastrana,
and now a follower of Marfajl3 from Toledo, the cleries
Fernando de Santo Domingo and Pero Nﬁﬁns;lk from Burgos,
the merchant Diego del Castillo, cousin of Juan del Cas-

3

10 pataillon, Erasmo, I, 208-209, 245-246, 345,

11 ¢cazalla proceso, ibr, 18r-v,
12 pivar proceso, 1lr, 4v; Cazalla proceso, 18v, 8v,
13 ortiz proceso, 49rev,

4 yergara proceso, 7hr, 75v, W4v; Beteta proceso,
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tillo;ls from Palencia, the canons Pero Gutiérrez and Pero
Hern4ndez,16

Tovar's assoclation with the Alumbrados of New
Castile had not caused him to lose contset with his old
associates in Valladolid, He had visited Medranol? in
Salamanca in 1524 for his spiritual edification; he cor=
responded with Diego de Villareal and Alonso Lépez de Bi-

vero, brother of Leonor, and the cleric Francisco Diaz,

Tovar, still devoted to Franeisca, urged his former compa=-

nions of Valladolid, Francisco Dfaz znd Hernando de Mohe=-
dano, cleric from Cuenca, to visit Franeisca for proper
spiritual care,l8

Tovar also sent his associagtes and disciples of
New Castile to Francisca to learn from her the mysteries of
Illuminism and incidentally to bear loving messages to
Francisca for him, Miguel de Egufs, Bachiller Olivares,
Santo Domingo, Juan del Castillo, Diego del Castilloy
Pero Ndnez, Francisco de lLeén, Luls de Befeta, Pero Herw
nfndez, probably Pero Gutiérrez, and Caspar de Villafana

all came to know and sdmire Francisca through Tovar's ine

15 Vergara proceso, 18r-v, 4hv,
16 Ibid, , Wav,
17 Medrano proceso, 153r,

18 vergara proceso, 67v, 65v.
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sistence,1?

Tovar's real motive for sending his disciples to
Valladolid was to prepare them for the formal undertaking
of spreading Illuminism throughout the world, The gctual
scheme conceived by Juan Lépez and heartily endorsed by
Tovar culminated in the formation of the Apostolate., The
plan of the Apostolate was to gather together a zealous
missionary group of men into an informal religious order
for the Illuminist evangelization of the world, The base
of operation was the estate of the Admiral of Castile, Don'
Fadrique Enriquez, at Medina de RIoseco,

19 vergara proceso, 61r, 62v, P4v, 70v, 68v, 69r,
Beteta proceso, 18r, 18v, r13., 22v, Francisca also says
that Tovar sen& Gumiel to her; this hardly seems likely
since he had known her previously in Salamanca,







CHAPTER IV
THE APOSTOLATE OF MEDINA DE Rioseco

In the eyes of Spain's Inquisitors, Erasmism repre-
sented a body of religious thought which was potentially
Lutheran, Illuminism, already condemned by 1525, also (
posed its threat to orthodoxy by virtue of extreme empha-
sis on the inner spirit of the true Christian, HOwever,
there was as yet no discernible connection between Eras-
mists and Illuminists, This link was forged by the
Apostles of Medina de Rioseco,

The historiecal function of the Apostolate of Meding
de Rfoseco was to bring together representatives of both
these heterodox patterns of religious development in Spain
and to create, in the worried minds of the Inquisitors,
the fear that there existed in Spadn a missionary group :
of Lutherans who threstened to undermine the entire struce
ture of Spanish religious orthodoxy,

The Apostolate of Medina de RIoseco began to take
shape by 1525, In July of that year the Alumbrado Juan
Lépez de Calain wrote the Admiral of Castile, Fadrique
Enrfiquez, urging him to take up God's banner and be a
leader of the Reformation of true Christignity. 1In his

‘g







35
letter Lépez eagerly offered his services to the Admiral.l
Don Fadrique Enriguez was a powerful figure at court and
occupied a high place in Spanish society. He was a noted
statesman and patron of learning, He evidently had been
attracted to the cause of the Alumbrados, as was his
brother~in~law, Diego Lépez de Pacheco, the Marqués of
Villena.,? The Admiral then sent for Juan Lépez to con=
sider the proposition as Lépez had outlined it in his lottgr.
Lépez told the Admiral that it would be a good thing to re-
form the earth so that everyone could live a Christian lige,
and that he knew many clerics and friends who would be ine
terested in such an undertaking, The Admiral, intrigued

at the whole prospect of evangelization of his estatas,’
gave Juan Lépez a letter which stated that he would pro-
vide any interested persons with all they needed and would

furnish quarters on his estates at Medina de Rfoseco,3

1 Bataillon, Erasmo, I, 21%, n, 35,
2 Ibid., I, 214,

3 heecording to the testimony of Juan del Castille
given in 1535} the Admirsl sent for Juan Lépez eight or
0

nine years before, i.e,, 1526-1527, because he wanted to
confess to him as he ha& heard he was a good man, Lépez
on that occasion, put the idea of reform inte the admiralts
head (Beteta proceso, 24v), Francisca Hernafidez, in her
testimony of October 13, 1530, says that Juan and Diego
Lépez were hoping to form the Apostolate five years before,
i.,e.y 1525 (Vergara proceso, 67r), In other testimony on
the same date in regard to Miguel de Egufa, she dates these
events four years before, i,e., 1526 (Ibid., 66v), Beteta
"also speaks of going to Medina de Rioseco a}tor'lgzﬁ (Be=
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This letter also authorized a salary of 20,000 maravedig
to anyone Jjoining the Apostles.h

The plan was to form a group of Apostles who would
preach, convert and missionize the world to their own
(Alumbrado) opinions.5 According to one of the group,
Miguel de Egufa, they were going to convert the world %o
their views and show how everything else was e superstition
and a JOke.6 Francisca Hernfndez later testified before
the Inquisition that she understood they wanted to form
the Apostolate in order to go to Germany to be with Luther.7
Francisca's explanation is highly unlikely since Juan Lépqz
was going to try to get a papal bull sanetioning the Apos=
tolate, Lépez would hardly do this if it was his 1nten§10n
to go to Germany, It seems more likely that the Aposto-
late was to be an informal religious order, because the
Admiral gave Lépez a private house on his estates at Medina

de Rfoseco so Lépez could gather his chosen ones around

him.B The Admiral foresaw this house as a religious cone

teta proceso, 364), It would appear that the major acti-
vity of the Apostolate took place at Medina de Rfoseco
in 1526-1527.

% Beteta proceso, 37v,

5 Vergara proceso, 77v,

6 1bid., 61r,
7 1bid., 62v; Beteta proceso, 22r,
8 peteta proceso, 26rev, ‘
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vent with Tomés de Guzmén, a famous Dominican friar and
preacher, as its prior.9

The Captain of the Apostles was to be Bernardino ;
de Tovar, Tovar had probably been asked to head the Apos~
tolate not only because of his senior stature in Illumi-
nism, but becguse of the prestige his name would lend to
the organization, However, there i1s no evidence that Tovar
was ever in Medina de Rioseco, Even though Tovaf obviously
influenced and inspired the minds of his enthusiastic
followers,10 he was considerably less active than were Juan
Lépez and Diego Lépez,ll Tovar did send the Frasmian
Alumbrado Juan del Castillo to Juan Lépez to become an
Apostle, and he also urged Miguel de Egufa to make haste
to the Admiral's estate,l® Apparently Tovar also advised

9 Beteta proceso, 37v, Guzmén, a descendant of noble
blood, was respected for his exemplary life and zeal for
reform, He had taught at the College of San Gregorio in
Valladolid since 1516 and had helped to rejuvenate the
Dominican ideal of work, study and personal contribution -
there (Vicente Beltran de Heredia, D :

ituaglidad
m
proceso, 26v, )

well as being attr;cted to Illuminism, Guzmén knew To-
var and probably spent some time with him in Alecald in

1?26 gegore going to Medina de Rfoseco (Ortiz proceso,

15v-lbv),

10 Vergara proceso, 66r,
ll Ibig., 781‘-7.
12 peteta proceso, 17v, 18r.
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Gaspar de Villafana, Tomfs de Guzmén and Pero Gutiérrez
to join the movement, i3 However, it appears that the
real inspiration and drive for the Apostolate came from
Juan Lépez and his friend and closest associate, Diego
Lépez, 14

Armed with the letter the Admiral had given him?
Juan Lépez evidently journeyed to Toledo, Alcald, Valla=-
dolid and other places to recruit people, mainly clerics,
some of whom he had previously known, to join the Aposto=-
late at Medina de Rioseco.15 He sounded out Miguel Ortiz
and Gutierre Ortiz, who rebuffed his proposal, He also ;
showed the letter to Luis de Beteta, Beteta was much ime
pressed with the letter, but he failed to go with Juan
Lépez at that time and later arrived in Medina de Bioseco.16
Beteta's motive for becoming a member appears to be largely
economic, The offer of being a cantor of the chapel of
the Admiral for the salary of 20,000 maravedis seemed

quite attractive, He also indicated that another reason

13 Beteta proceso, 26r, 26v, 65r,

L In the testimonies Juan Lépez and Diege Lépez are
most frequently mentioned together in working at the fore
mation of the Apostolate (Vergara proceso, 6lv, 75r).

15 Beteta proceso, 37r,
16 yg,.







39
for going to Medina de Rioseco was to hear Tomfs de Guzmén
preach,17

Juan Lépez also showed the letter to Juan del Cas-
tillo, Castillo, intrigued by Lépez' proposal, acted on
Tovar's advice and went to Medina de Rfoseco to join the
Apostolate,18 Miguel de Egula was already at the Admiral's
estate, hiding because he did not want his presence known
there,? He had gone to Medina de Rfoseco with Diego
Lépez, who was also recruiting, Egufa appears to have been
one of the most ardent and enthusiastie of the Apostles,

He was imbued with Illuminist ideas and possibly even wanted
to help in the formation of the Apostolate.2 pccording
to Francisca Hernéndez, Egufa greatly praised the Alumbrados,

17 Beteta proceso, 37r. Beteta, in reply to the publi-
cation, said; "I am a poor cleric and if I don't go looking
t

for it I don't get enough to eat,"” Since he was offered

by the Admiral a salary of 20,000 maravedis to be a cantor
of the chapel, it suited him to accept that salary, He

was informed that Tomfs de Guzmén was going there and he
was anxious to hear the lessons during the week and the
sermons on holidays in the house that Guzmén was going to
build. As he would have a comfortable place with a salary,
he agreed to go there (;g;g.,'57v~§8r). ¥l

18 Ibid., 27r,

19 Francisca de Hernéndaz sald she knew Egufa was in
hiding becaguse he had left his press to his gcrvnnt and
didn't tell him where he was going (%ﬁ&%. 185)., Mari
Ramirez corroborated this and added tha ﬁis brothers wvere
looking for him (Ibid., 22r),

20 yergara proceso, 66v,
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in particular Juan Lépez, Diego Lépez and Tovar, whom he
esteemed above the rest, and he supposedly told her he
would give his soul and property to the Alumbrados,2l

Diego Lépez, in order to aid Juan Lépez in recruite
ing members, had been given twelve ducats and a mule by
Diego del Castillo, their close friend and a merchant of
Burgos, who also wanted to be an Apostle.?? Diego procured
books for Tovar in Flanders and was without doubt a very
valuable asset because of his business acumen,Z3

Although interes&ed members were recruited and
elaborate plans were made, the Apostolate was a dismal ‘
failure, The members did not stay long in Medina de Rio-
seco because they found no accommodatlons ready and no sign
of the construction of the religious convent, Evidently
the members were disappointed and lost interest, probably
because the Admiral appeared to be lukewarm agbout the
whole business.eh

Luls de Beteta went to Medina de Rfoseco and found
Juan del Castillo there in the company of Juan Lépez, He

dined with them that night, stayed another day and then

2l peteta proceso, 1l6v, 17r,

22 yergara proceso, 62r,

23 Beteta proceso, 17v; Vergara proceso, 15rev,

2% Beteta proceso, 22r, 277, 38r.
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left, although Lépez urged him to stay. Beteta had only
been looking for a handout; finding none, he dcparted.25
Gaspar de Villafaha also left because nothing was organizad
as he expected, Juan del Castillo stayed a month or so
walting for something to happen, He then decided against
Joining the group and returned to Valladolid, leaving Juan‘
Lépez alone in the house of the~Admiral.26 Finally the Ad-
miral, wearied of the whole affair, threw them out,27

After the failure of the Apostolate, the members
dispersed, Gaspar de Villafana was almost immediately
picked up by the Inquisition,28 Juan Lépez and Diego Lépesz
went to Granada, Juan had accepted a position as chaplain
of the Capilla Real in that city, and Diego in a spurt of
religious fervor had proposed to lead a crusade against

the Moors, although he never apparently carried out his

25 peteta proceso, 37r, According to Beteta's own
testimony he did not see any advantage in staying at Medins
de Rfoseco and believed the Apostolate to be nothing
more than a joke,

26 1pid,, 27r. Castillo, in other testimony, says he
was rejected by his friends for the Apostolate (Vergara

proceso, 75r-78v),

27 according to the testimony of Mari Ramfrez, the
Admiral had them gll there thinking they were very good
persons, but after he saw it was a "matter of the devil,"
he threw them out (Vergara proceso, 78v).

28 peteta proceso, 26v; Vergara proceso, 68v,
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plan,2? Egufa and Juan del Castillo eventually roturned'
to Alcald,30 peteta returned to his native town of Tole-
do3! and Diego del Castillo must have likewise returned to
his business activities, Ouzmén, destined for a notable
career in the Church, went to Talavera, because he was
attracted to the work of Ilurtado, a Dominican psdre who was
dedicated to the reform of his Order, and to the return to
the austere life of spiritual contemplation, From there
Guzmén was sent to assist in the founding of the Monastery
of Ocafa, and he was named its prior in 1529,32 The later
whereabouts of Pero Gutiérrez, the canon of Palencia, is
impossible to determine, and this man's role in Illuminism
remains a mystery,

The Adniral continued to be attracted to Illuminism
and other unconventlional people, In 1530 Eugenio Torralba,
after his release from jail for practicing witcheraft, was
brought to Medina de Rfoseco to be the Admiral's personal
physician, In 1535 the Admiral tried to urge Fray Fran-
c¢isco Ortiz, whom he held in grest esteem, tc come out of

29 Medrano proceso, 136r, 213v,

30 gont Gaztambide, "El Impresor Miguel de Egufa," 563
Vergara proceso, 757,

31 Beteta proceso, 37r.

32 peltrdn de Heredia, Las Corrientes de espiritugli-~
A0 BORY, 0 rE T Rl R A ST R I
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his seclusion in the monastery at Tordelsguna and come

to his estates to preach to him.33

33 Longhurst, "Juan del Castillo," 38, n, 24, "“Episto-

las Familigres del Padre Francisco Ortig," gé._%m de Au-
g‘ores spanoles, XIII, Epistolario Espanol .(Madrid, 1942),
2 /—2670






CHAPTER V
BREAK WITH FRANCISCA HERNANDEZ

The estrangement between Tovar and Francisca Her-
néndez occurred gradually, but the pattern for the breask
had already been established at the time Tovar withdrew
from Francisca's company to go to Aleald, Francisca,
Jealous of every disciple, was never able to forgive Tovar
for allowing his brother to persuade him to leave her
Tovar was aware that he had parted on bad terms with his
friends, but he failed to give the matter any importance
and to recognize any danger signals,

From Alcald Tovar faithfully sent letters and gifts
to Francisca in Valladelid and commissioned his followers
to seek her out for indoctrination into the mysteries o@
I1luminism, His disciples shared Tovar's faith in Frene-
clsca and freely talked to her about the progress of thg
Apostolate.l The year 1527 presents us with a very dif-

ferent picture of the relationship between Tovar and Fran-
cisca, for by that time these two, supperted by their

B Vergsra proceso, 69v, 75r, Francisca maintained to
the Inquisition that she had not received a word from him
since they parted (Ibid., 1lst 1lr),
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followers, were hurling bitter invectives toward each
other,?

It has already been stated that one cause of the
break was Tovar's departure for Alcald at the insistence
of his brother, This had won for Juan de Vergara the une
dying hatred of Prancisca, and it is quite possible that
she had come to include Tovar in her malice for Juan,3
Another even more plausible reason for the change in Fran-
¢isca's attitude was her czalousy of her rival, Maria de
Cazalla, for Tovar's hfféctions. Francisca aecuséd‘Tofaf i
of dissimulation becguse he no longer publicly declared
that he had no other mother except Francisea.k

Whatever the cause may be, in-the months preceding
the year 1527 Francisca noticeably cooled toward Tovar., .
She tried to discredit him to his friends and lure his [
following to her side, O5he refused to answer Tovar's let-
ters, and Tovar angrily rebuked Francisca for not replying

2 Ortiz, testifying in 1530, claimed that Francisca
had warned him against Tovar six years before, in 152% .
(Vergara proceso, 268v), .Yet-the Apgstles were visiting
Francisca in 1526 and 1527, Villafana's visit to Fran-
ciseca was apparently in 1527, Francisca herself says in -
153C in her testimony that she stoppea conversing with To-
var three years before, in 1527 (Beteta proceso, luv),

3 Vergara proceso, 137v,

% Ibid., 69r-v. According to the testimony of Maria

de Cazalla, she had incurred the enmity of Francisca be=~
cause of Tovar's attachment to her (Cazalla proceso, 122r),
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to his messages; at the same time he pleaded with her to
let one of her servants read the letters and begged her
to drop him a line and not leave him so lost.5 She declined
to be courteous to Caspar de Villafafia and talked to him
through a window and further ignored him during his stay
in Valladolid, This upset Tovar and Diego Lépez, Villafsha's
close friend, Tovar, in a fit of anger, wrote to Bivero
and Diaz, deploring her lack of charity toward such a
saintly man and questioning Francisca's authority to do this,
Diego's letter to some acquaintances in Valladolid must
have really inflamed Francisca when she learned of the
letter's contents, Diego wrote'his friends to serve God ‘
with a free spirit and to subjeet themselves to the autho-
rity of no one (i,e.,y Francisca), and that they should
note how unkindly Francisca had treated Villafafia.® the
smouldering quarrel had burst into flame, and Tovar and
Francisca hastened to rally supporters around them, The
split was nov & reality,

Frantisca warned Fray Franeisco Ortiz not to have

any communicstion with Tovar. This greatly surprised Ortiz
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